

Islamic Culture I

Course Title	Islamic Culture I	Coordinator			
Course Number	601101	Credit Hrs	2/0/2	Contact Hrs	2
Prerequisites					

Course Objectives

10. To consolidate the true Islamic believes of the students based on scientific basis and methodologies deduced from the Holy Qur'an, Biography of Prophet Muhammad, Peace be upon him (PBUH), and other well known Islamic references.
11. To define the concept of ethics in Islam.
12. To explain the rules of Islam in dealing with instincts through ethics and moral rules.
13. To provide the students with the Islamic ethics and values necessary for their daily life.
14. To explain that Islam is a religion that takes care of both daily life and the hereafter through solid historical examples.
15. To demonstrate the Islamic solutions for daily life problems.
16. To fill the students with passion towards the true Islamic values and encourage them to adopt and apply these values.
17. To explain the effect of applying the Islamic ethics and values on community.
18. To correlate between Islamic values and ethics and the enhancement of student's daily life.

Course Contents (In Arabic Language)

مبادئ العقيدة والعبادة والأخلاق .
أولاً : التعريف العام بمادة الثقافة الإسلامية – لمحة موجزة عن آداب طالب العلم.
العقيدة : الكون في ضوء هدي الإسلام – الله خالق الكون ومدبره – الإنسان واقعه في هذا الوجود
وتساؤلاته الكبرى – حاجة البشر الى من يدلهم الى العقائد الإسلامية – الوحي حقيقته وخصائصه –
النبوة – الكتب السماوية – الحياة الآخرة – الإيمان بالملائكة.
العبادة : مفهومها وحقيقتها – مجالاتها وشمولها للدين كله – أفضليتها – شروطها.
الأخلاق : مفهومها – أسسها الإيمانية الإعتقادية – دخول الأخلاق في القطاعات الإنسانية المختلفة
الداخلية والخارجية – الأسس العامة لمفردات الأخلاق الفاضلة وأضدادها - موقف الإسلام من الميول
والغرائز وتوجيهاته فيها – عناية الإسلام بتزكية النفس وتهذيبها - تفاوت مراتب مكارم الأخلاق –
الوسائل التربوية لاكتساب مكارم الأخلاق وتنميتها والخلاص من الأمراض الخلقية.

Textbook(s) (In Arabic Language)

كتاب "مقرر مادة الثقافة الإسلامية (101)" بقسم الدعوة والثقافة الإسلامية – كلية الدعوة واصول الدين – جامعة ام
القرني